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ZAPYTANIE PISEMNE E-0436/07
złożone przez: Witold Tomczak (IND/DEM)
do Komisji

Dotyczy: Reformy rynku owoców i warzyw

Proponowana reforma rynku nie rozwiązuje najważniejszych jego problemów w tym:

a) Zrównoważonego rozwoju tego rynku. Rezultaty poprzedniej reformy z 1996 r. wyraźnie 
wskazują, że unijny rynek owoców i warzyw ulega rozwarstwieniu. Udzielana pomoc wzmocniła 
tych, co byli już dobrze zorganizowani przed reformą. Średni poziom zorganizowania producentów w 
UE jest mimo udzielanej pomocy relatywnie niski. Największą część dotacji kierowanych do 
organizacji producentów (OP) przejmują najsilniejsze z nich, których wartość sprzedaży wielokrotnie 
jest większa od wartości sprzedaży przeciętnej OP (wartość sprzedaży przeciętnej OP wynosi 9,2 mln 
€, a największych powyżej 50 mln €) .W tej sytuacji nie ma ekonomicznego i społecznego 
uzasadnienia pomoc kierowana do najsilniejszych OP, które takiej pomocy w ogóle nie potrzebują, by 
efektywnie funkcjonować na rynku.

b) Problemu dyskryminacji finansowej nowych państw członkowskich (NPC). Obecnie udział 
NPC w podziale unijnego budżetu na tym rynku jest symboliczny. Przykładowo na rynku 
przetworzonych owoców i warzyw przeznacza się obecnie kwotę 775,4 mln € z czego 86,5% tylko 
dla 3 państw UE-15, a dla nowych państw członkowskich tylko 2,4%! Wszystkie NPC otrzymają 10 
razy mniej niż średniej wielkości jedno państwo starej Unii. Lwią część konsumuje kilka państw 
starej Unii, a w nich tylko nieliczna grupa OP. Przez trzy lata żaden z 19-stu gatunków wniesionych 
przez NPC, ważnych dla całej Unii, nie doczekał się specyficznych rozwiązań tak jak to było przy 
poprzednich poszerzeniach UE. Proponowane zwiększenie pomocy dla OP z nowych państw jest 
dobrym kierunkowym rozwiązaniem, podobnie jak i inne mniejszej rangi propozycje. Wszystkie one 
mają jednak kosmetyczny charakter i problemu dyskryminacji NPC nie rozwiążą.

W związku z tym proszę o odpowiedź na poniższe pytania:

1. Czy Komisja zamierza wprowadzić górny limit obrotów dla OP powyżej którego pomoc 
unijna byłaby wstrzymana?

2. Jakie inne - oprócz obecnie proponowanych - rozwiązania zaproponuje Komisja, by 
rozwiązać problem dyskryminacji finansowej nowych państw członkowskich?


